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Introducció
El 2023 ha estat un any molt important per aquest renaixement i replantejament de la
Federació que estem vivint els últims anys. Després que els Casals ja hagueu anat
consolidant els vostres processos de relleu i amb el subidón d’haver acabat 2022 amb
la Trobada de Joves s’ha aconseguit fer molta més pinya i cohesió i xarxa casalera. Els
territoris han tingut segurament el seu millor any des de la pandèmia i la cosa va cap
amunt, hi ha hagut altra vegada molta participació en les Reunions d’Irresponsables,
AGOs, la Transforkada, per exemple, tot i que les Jornades Formatives van tenir
participació fluixeta i van costar de tirar endavant. Projectes consolidats ja com la Borsa
de Formadores que ha aconseguit molt relleu i són un equip de 10 persones altra
vegada o altres com el d’Educar en Participació, amb comissió de voluntàries que el
lidera per primera vegada, estan de celebració!

S’ha seguit treballant per aconseguir que la fede sigui molt més propera i participativa
pels casals, fent un munt de millores en l’apartat de comunicació, donant molta més
visibilitat a les activitats dels Casals, fomentant la relació intercasalera. S’ha treballat
més i millor amb tots vosaltres el Pla de Treball Anual perquè les propostes surtin
realment dels casals, de la mateixa manera que us hem consultat qüestions com el
banc de recursos, curs de dires i diverses iniciatives com l’àrea interna de la web i el
calendari intercasalero perquè pugueu decidir cada vegada més i millor tot el que es
desenvolupa a la Federació.

Per tal de seguir millorant i adaptant-nos a les noves realitats canviants del jovent i la
nostra societat i a la de la nostra xarxa, sempre tenint en compte el Pla Estratègic molt
enfocat a apropar el màxim el projecte federatiu als Casals, a posar-los molt més al
centre i, a ser conscients i respectuosos de les diferents realitats territorials, aquest any
s’ha reestructurat tota l’àrea territorial exceptuant la ciutat de Barcelona i treballant més
per grups i zones d’afinitat i preparant el gran canvi que ja s’està fent efectiu aquest
final d’any i que es consolidarà el 2024. D’altra banda, hem seguit treballant en
reformular tota l’àrea de programes que els últims anys està costant molt més i sembla
ser que hem trobat bones idees per salvar-les aquest 2023 i ja encarar-les amb èxit el
2024 i, sobretot, que no suposi un suplici o obligació i que, en el cas que no es vulgui
generar activitat o contingut des de la federació, que ens puguem dedicar a recolzar
encara més directament als Casals i la seva tasca.

Ha estat un any molt potent a nivell de relacions externes també, ja que hem treballat
molt amb l’Ajuntament de Barcelona per aconseguir per primera vegada a la història un
conveni econòmic que estrenarem el 2024, per transmetre reivindicacions dels Casals,
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per lluitar i poder millorar la Mertxe, perquè ens facin partícips i es revisi el Pla
d’Equipaments defensant el nostre model, i per apretar perquè s’aprovi d’una vegada el
Pla Jove entre d’altres. Pel què fa a la Generalitat, hem recuperat relacions i les
Directores de Joventut i de l’Agència van assistir i presentar les Jornades
Reconeixem-nos que duem a terme el Secretariat amb l’Associació Catalana de
Professionals de Joventut. A més, hem fet dues reunions amb la Generalitat com es
marcava als objectius per començar a pujar les subvencions rebudes, objectiu
aconseguit que ens permetrà acabar en números positius per primera vegada en els
últims 3 anys i que ens tinguin en compte per polítiques de Joventut.

Per últim, també volem destacar molt que el Secretariat, que durant gran part de l’any
hem estat dues persones només, ens hem esforçat moltíssim per obrir-nos tot el que
hem pogut als casals, per escoltar-vos, per generar espais participatius, per delegar i
confiar en els Equips Territorials, la Borsa de Formadores i les treballadores de la
Federació, i estem molt satisfets amb com ha respost tothom i en poder tornar a sentir
que els Casals i les casaleres som una pinya altra vegada. S’han fet moltes iniciatives
de cohesió i d’interrelació i n’hem pensat moltes més encara per al 2024 durant aquest
any. A més, estem encantats d’haver organitzat un curs de lideratge polític voluntari per
apoderar i preparar encara més a totes les joves que heu començat a liderar les vostres
entitats i el projecte federatiu casalero. A més, hem aconseguit finalment consolidar 3
entrades noves al Secretariat aquest final d’any i a partir de l’AGO de desembre serem
oficialment 5 persones, ja ens tocava!

Àread’organització
L’àrea d’organització és la que depèn principalment i de forma directa del Secretariat.
És aquella que s’encarrega de les grans activitats d’interrelació i formació i dels grans
actes de participació i decisió. També s’encarrega del suport i el treball amb els Casals,
de repensar, reflexionar i mantenir actualitzada la federació i al gust dels Casals. És la
que s’encarrega de liderar els projectes de canvi com els que estem duent a terme als
programes i a les àrees territorials, la que fa el seguiment a documents que ens guien
com el Pla Estratègic 2022-2024, qui s’encarrega de revisar i liderar la revisió de
documents com el Reglament de Règim Intern que s’està fent aquest any, qui procura
que la Federació sigui horitzontal, transparent i amb lideratges i participació de la base.

“Consolidar una Federació horitzontal, transparent i amb lideratgepolític debase”

Estem molt satisfets amb com ha anat l’any tot i que vam començar sent 3 persones al
Secretariat i de seguida ens vam quedar només 2, fet que ha dificultat moltíssim la
nostra tasca. Finalment i després de fer molta feina de treball amb casaleres, equips
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territorials, comissions, etc… hem aconseguit que actes com la Transforkada siguin un
èxit i que es muntés amb una comissió de voluntàries altra vegada, que hi hagin
voluntàries, encara que siguin poques, muntant les Jornades formatives, o construint el
Reglament de Règim Intern o el Protocol contra agressions interseccional. És una
llàstima que aquests projectes no s’hagin pogut acabar aquest 2023, però sí que
s’estan deixant molt encaminats per poder-los tancar com a tard per l’AGO de
primavera de 2024. A més, revisant el Pla Estratègic 2022-2024 anem molt ben
encaminats de cara a complir els objectius que ens vam marcar per aquests anys.

També és important remarcar que s’ha aconseguit liderar des del Secretariat, amb el
suport de la Borsa de Formadores, la realització d’un curs monogràfic de lideratges
voluntaris casalero que ha estat un èxit de participació i que ens ajudarà a moltes a tenir
més eines per liderar la pròpia entitat de base i també la federació. De moment això ja
s’ha traduït amb la renovació, ampliació i consolidació de nous equips territorials i
també amb l'ampliació tant necessària del Secretariat, al qual estan entrant 3 nous
membres aquest darrer trimestre de l’any i, per tant, s’aconseguirà un equip de 5
persones que feia ja 2 anys que no es veia.

Imatges del curs de lideratges voluntaris i la formació d’educar en participació, fetes de forma paral·lela i
amb un dinar de cohesió. Acollit pel Xiroc a la casa Groga el 30 de setembre

A les Reunions d’Irresponsables s’han estat debatent en grups de treball i amb bona
participació diferents aspectes del projecte federatiu en xarxa que tenim, per
consensuar els canvis necessaris, poder fer molt més propera la federació als Casals,
que el que es faci surti de la vostra voluntat i no es faci per pura inèrcia. En aquest
sentit, s’han reformulat els programes per tal de poder atendre a la nova realitat i veure
que les comissions permanents no funcionen actualment i que hem de partir per
desenvolupar projectes concrets que us motivin. També s’ha arribat a la conclusió que
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s’ha de potenciar molt més la tasca que dueu a terme els Casals i per això s’està
donant més visibilitat al que feu, més recursos com en el Projecte X, i destinar més
esforços a recolzar els vostres projectes de transformació social que teniu.

A més, un canvi molt important que vam iniciar el 2022 i hem consolidat aquest 2023
és que les propostes de línies (objectius i accions) per l’any vinent es treballessin bé a
Irresponsables i als diferents equips de participació i lideratge de la federació i per tant
siguin representatius dels Casals i la vostra voluntat i motivació. A més, estem
construint un vídeo en el qual s’expliquen les propostes més rellevants perquè realment
pugueu votar el Pla de treball Anual sent molt més conscients del que esteu votant i
decidint i si us motiva i esteu disposades a dedicar-hi temps i ganes.

Per últim, s’ha actualitzat la web amb tota la documentació nova i la informació dels
casals i els equips a part de crear l’àrea interna per aconseguir que tingueu tota la
informació a mà i, el Secretariat ha seguit compartint totes les seves actes a través del
drive amb tots els casals i s’ha mostrat transparent, sincer i vulnerable en tots els espais
de participació en els quals ha transmès la seva valoració, les seves preocupacions i
reflexions per tal de fer-les col·lectives i ajudar-nos entre totes a millorar i potenciar la
nostra xarxa casalera.
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Imatges de l’AGO + Irresponsables de primavera duta a terme al CJ Prosperitat el 25 de març de 2023

Espais de participació

En aquest punt considerem espais de participació tots aquells que estan pensats per
l’assistència de tots els casals i casaleres de la Federació i liderats des del Secretariat i
grups de treball de casaleres. Aquest any destaquem que s’ha mantingut la Reunió
d’Irresponsables + mini AGO de primavera, la Reunió d’Irresponsables de tardor que
s’ha ajuntat amb la Transforkada, i l’AGO de desembre com a espais de decisió,
organització i construcció. També s’han dut a terme les Jornades Formatives, la
Transforkada, i s’ha organitzat un curs de lideratges voluntaris com a espais de
formació i interrelació.

A més, hem mantingut la promesa d’intentar ajuntar actes i projectes en dates molt
concretes per no ocupar molts caps de setmana que han de poder ser vostres, dels
Casals per a fer activitat pròpia. D’aquesta manera, la Reunió d’Irresponsables + mini
AGO de primavera, la Irresponsables de tardor + la Transforkada, i el Curs de lideratges
+ la formació d’Educar en Participació, s’han dut a terme de forma conjunta en parelles
d’actes. S’ha aconseguit una major participació, molta més interrelació, amenitzada a
més amb petites iniciatives per la cohesió i també amb àpats populars i, no ocupar-vos
gaires caps de setmana.

Tots els actes han estat un èxit malgrat lamentem que, al mes de març, després de
l’AGO de primavera, molts casals marxessiu i no us quedessiu a la Reunió de
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Irresponsables que hi havia tot seguit. És important que, si col·lectivament decidim fer
aquests actes conjunts, us quedeu a participar de tot l’espai i no només d’una meitat.
Dit això, confiem que si l’any vinent es manté el format, siguem una pinya tot el dia.

Imatges de la Transforkada 2023 duta a terme a Brunyola el 7-8 d’octubre

Per últim, també destaquem que hem dut a terme les Jornades ReConeixem-nos per 4t
any seguit, jornades que fem amb l’Associació Catalana de Professionals de Joventut i
que serveixen per reivindicar i transmetre a les professionals de joventut el model
casalero, la nostra visió de lideratge voluntari de base, d’autogestió i apoderament
juvenil, de transformació social i de crítica social i que elles també ho facin extensible al
seu entorn de treball.
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Jornades ReConeixem-nos sobre lideratges voluntaris de les joves, el 28 de setembre al Queix.

ÀreadeSuport
Aquesta àrea és una de les més importants de la Federació i de les que totes tenim
més clara la seva utilitat. Hem de continuar creixent, revisant i millorant per tal de cobrir
millor les necessitats dels Casals, tot i que aquest any hem de celebrar que s’ha fet un
gran pas endavant en moltes coses i que cada vegada més estem entenent com cobrir
totes les vostres necessitats, com a mínim totes aquelles que ens feu arribar!

Suport Polític

En aquesta àrea sobretot el que fem és acompanyar-vos en aquelles gestions o
campanyes que ens feu arribar i que són importants per vosaltres, suport amb les
administracions, defensar-vos i ajudar-vos a què us tinguin encara més en compte i
aconseguiu allò pel que esteu lluitant.

Aquest any s’ha donat suport directe a la Kampana amb aspectes burocràtics i polítics,
tant per saber com constituir-se, com per lluitar per tenir un local i lloc al barri. També
s’està donant suport al Girapells amb la lluita que tenen per a poder optar a renovar el
conveni de gestió cívica. Són les principals peticions de casals individuals que hem
rebut, recordeu que ens en podeu fer tantes com vulgueu!

D’altra banda, hem seguit fent reunions amb l’Ajuntament de Barcelona per petició dels
casals federats amb gestió cívica, per defensar el seu model i la diferenciació amb els
Espais Joves, per poder optar a revisar i reformular el pla d’equipaments entre d’altres
reivindicacions, així com hem atès la petició de Can Ricart i Traca de lluitar per canviar
la nova iniciativa dels punts InfoJove, ara anomenats Joves Barcelona, en aquest cas,
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amb poc èxit malhauradament.

A més, hem format a totes les treballadores en models de gestió d’entitats i
equipaments i hem buscat formacions complicades d’aconseguir, però sembla que ens
n’hem sortit i les farem entre desembre d’aquest any i el primer trimestre del següent.
Formacions per a treballadores i que obrirem a Equips Territorials i qui ho vulgui.
Aquestes formacions estaran encarades a entendre molt millor com funciona tant
l’administració de Barcelona, com la resta de municipals, així com la generalitat i la
Diputació. Entendre com afecten els Plans Joves i altres plans de polítiques, com és
l’estructura administrativa, quines legislacions ens afecten, entre moltes altres coses.
D’aquesta manera estarem molt més preparades per ajudar-vos en tot allò que
necessiteu!

Suport Econòmic

La forma més evident de suport econòmic directe als Casals de Joves és la distribució
del conveni, que com cada any, repartim entre tots els Casals de Joves federats que
així ho volen, és a dir, quasi tots (tot i que alguns pocs només ho han fet servir per
pagar la quota). Aquesta distribució es fa en base a una sèrie de criteris que s’han anat
aprovant en Ago els últims anys per tal de ser el màxim justos amb les necessitats i
potencialitats de tots els Casals. Aquest any tot i pujar l'import de les subvencions, la
resolució s'ha sabut amb el curs molt avançat, sense deixar marge a canviar l'import
repartit entre els casals. A part, venim de dos anys amb pèrdues econòmiques a la
Federació i aquest augment es vol dedicar a sanejar les pèrdues d'aquests anys. Amb
això i donat que cada any som més Casals, és possible que algun Casal hagi trobat a
faltar un xic més de suport, hi continuem treballant perquè cada cop pugui ser major.
D'altra banda, aquest any hem aconseguit una nova subvenció que ens ha permès
repartir el Projecte X, que és un ajut extra que es reparteix a projectes concrets de
casals que així ho demanin. D'aquesta manera s'ha repartit aquesta ajuda entre els dos
projectes que es van presentar, dels casals la Sonik i la Prosperitat.

També s’ha de destacar, però, que tot el banc de recursos, les quotes
semi-subvencionades d’activitats i jornades, projectes com els de l’assignatura, o les
formacions gratuïtes que demaneu, també són un suport econòmic directe i força
important cap a tots els casals i casaleres de base que aquest any s’ha pogut mantenir
i/o ampliar en alguns casos.

Banc de Recursos

Durant el 2023 hi ha hagut un augment en la demanda de material del banc de
recursos de la federació, i aquest ha passat per una sèrie de canvis en la seva
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organització que han permès millorar la gestió tècnica i l’accés als recursos per part
dels casals.

En primer lloc, s’ha establert una nova
dinàmica de demanda de material, a través
del nou formulari del Banc de Recursos, a
través del qual els casals demanen quin
material necessiten i quin dia el vindran a
recollir i tornar, i aquest arriba directament a
les tècniques per poder reservar els
recursos i calendaritzar la recollida i el
retorn.

D’altra banda, aquest any s’ha actualitzat el Document de protocol del Banc de
Recursos, on s’han afegit fiances d’alguns recursos que no estaven comptabilitzats, i
s’ha fet arribar als casals cada cop que han fet una demanda de material.

Els recursos més demanats han sigut l’equip de llums i so, els leres casaleros, el
datàfon i els gots i plats reutilitzables. El territori Barcelona ha demanat sobretot leres
casaleros i datàfon, i els territoris de les comarques han demanat molt l’equip de so,
cosa que dificulta la logística per venir a buscar-lo a la ciutat, i que ens ha fet buscar
maneres alternatives de desplaçament del material.

Continuarem millorant el Banc de Recursos en general i aquest aspecte logístic en
particular per poder facilitar l’accés als recursos als casals de joves que estan més lluny
de la seu de la Federació de Casals, on es troba tot el material.

ÀreaTerritorial
Territori Llobregat

Des del territori Llobregat ens hem marcat 3 objectius generals: donar suport als
nostres casals, dinamitzar el territori i treballar per la seva expansió de manera
sostenible.

Donar suport als casals del territori

Des de l’equip territorial, aquest 2023 vam plantejar una estratègia territorial que pogués
donar resposta a les necessitats dels casals, entenent el context i la realitat de
cadascun d’ells. Seguint aquest objectiu s’han creat petits grups de whatsapp amb
cada casal per estar en contacte constant i poder mantenir la comunicació amb més
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d’un membre de l’entitat. Hem acomplert la línia d’estar en contacte constant amb tots
els casals del territori.

Respecte a les visites a les diferents entitats, l’equip territorial va anar a visitar al 6tres9,
casal de Begues al qual se li va donar suport en un moment complicat de participació, i
també va anar a fer visites d’expansió a poblacions com Sant Esteve de Sesrovires o
Castellví de Rosanes.

Durant el 2023 s’ha pogut observar clarament un augment de les demandes de
material del banc de recursos per part del territori Llobregat, sobretot del material de
festa d’equip de so i llums, aspecte que ens ha fet replantejar-nos la logística del Banc
de Recursos.

Finalment, com a suport als casals, i juntament amb la resta de territoris, s’ha renovat el
carpesà “Que no t’empapelin”, l’eina per portar al dia la burocràcia i els papers oficials
de l’entitat.

Dinamitzar el territori

Per assolir aquest segon objectiu, ens vam marcar 3 reptes principals: enfortir les
relacions entre els casals del territori, mantenir l’ET i fomentar la participació del territori
a la Federació.

Respecte a la primera línia, enfortir les relacions entre els casals del territori, podem dir
que aquest any ha sigut un molt bon any per a la dinamització i la interrelació dels
casals del territori Llobregat. Es va realitzar el Guateque del Llobre amb una participació
de cinc casals: Ajuc (Corbera del Llobregat), 963 (Castellví de Rosanes), Agrupa (Sant
Andreu de la Barca), JLP (La Palma de Cervelló) i Assemblea de Joves de Gelida
(Gelida). Aquesta trobada va servir de contacte i cohesió entre molts casals que han
tingut un relleu fort a la seva entitat i fins ara no han tingut relació amb la Federació, així
com de punt d’entrada d’algunes entitats noves a Casals com la 963 o JLP.

12



També es va fer la Trobada AMB, on es van ajuntar la Sonik, l'Agrupa i l'Ajuc, tres
casals amb realitats molt semblants i properes però d'àrees territorials diferents, i va ser
un espai de coneixença i de compartir realitats i experiències semblants.

Pel que fa a el manteniment de l'ET, actualment s'hi ha afegit la Laia, per tant, l'ET la
conformen quatre persones. Aquest 2023 hem aconseguit fer reunions mensuals, i això
ha facilitat molt la comunicació entre la figura tècnica i les voluntàries.

Finalment, respecte al foment de la participació dels casals del territori a la Federació,
actualment el territori continua tenint presència a les comissions, tot i que aquestes han
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tingut una participació molt baixa. Les casaleres del Llobregat han participat dels actes
federatius, tot i que s'ha de continuar treballant perquè més casals perifèrics s'hi sumin
a la participació federativa.

Expandir el territori

Aquest any el Territori Llobregat s'ha expandit i ha pogut créixer de manera sostenible,
hem prioritzat l'expansió de casals que estan a prop dels que ja formen part de la
Federació actualment.

Han entrat dos casals nous al territori. En primer lloc, ha entrat l'Associació de Joves de
la Palma de Cervelló, un casal amb molts anys d'història i bagatge que en algunes
ocasions ja havia participat de la Federació, però que mai n'havia format part. També
s'ha federat la 963, una entitat que ha nascut aquest 2023 a Castellví de Rosanes, un
poble petit, però que té molta empenta, i que han sigut els amfitrions i amfitriones del
Guateque 2023.

Territori Vallès-Osona

Durant el 2023 el territori Vallès Osona ha treballat amb tres objectius principals: donar
suport als casals del territori, créixer de manera sostenible i dinamitzar el territori.

Donar suport als casals del territori

Per assolir aquest objectiu, s’ha treballat per tenir una comunicació fluida i constant
amb els casals del territori ja sigui a través del whatsapp, correu electrònic o visites. De
la mateixa manera que al Territori Llobregat, s’han creat petits grups de whatsapp amb
cada casal per estar en contacte constant i poder mantenir la comunicació amb més
d’un membre de l’entitat.

Pel que fa a les visites, aquest any 2023 s’ha visitat a Accent (Centelles), Intoxicades
(Canovelles) i a Joenacc (Hostalets de Balenyà) de manera presencial, i s’han realitzat
també algunes reunions telemàtiques amb els casals del territori.

Respecte a la dinàmica territorial, només s’ha realitzat una de les dues trobades
territorials programades, on van assistir casaleres de tres casals diferents: Obriu Pas
(Barberà del Vallès), Joenacc (Hostalets de Balenyà) i Accent (Centelles).
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També es va fer la Trobada AMB, on es van ajuntar la Sonik amb l’Agrupa i l’Ajuc del
territori Llobregat, tres casals amb realitats molt semblants i properes però d’àrees
territorials diferents, i va ser un espai de coneixença i de compartir realitats i
experiències semblants.

Créixer demanera sostenible

Durant l’any 2023 el territori ha mantingut contacte amb diverses entitats i
administracions i s’ha expandit en nombre de casals.

Obriu Pas, casal de Barberà del Vallès antic membre i cofundador de la Federació de
Casals va tornar a entrar a l’AGO de desembre passat a l’ACJ amb un relleu potent i
ganes de participar. També s’ha mantingut el contacte i les visites a Joves Matadepera,
casal que entra a finals del 2023 i formarà part de la Federació de cara a 2024.

Paral·lelament, també s’ha mantingut el contacte amb JoCo Joves, casal que uneix les
poblacions d’Aiguafreda, Sant Martí de Centelles i Tagamanent, i es treballarà per
incloure-les a la dinàmica territorial d’Osona de cara a 2024, i s’han fet reunions i visites
a Esplais d’Esplac de les comarques del Vallès Occidental i Oriental amb l’objectiu
d’explicar el model casalero, i es potenciarà aquesta via per a 2024 per a fer créixer el
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territori des de les entitats com els esplais, caus i petites entitats de joves.

Fomentar la participació a la fede i al territori

Durant aquest 2023, els casals del territori Vallès-Osona han mantingut una baixa
participació en els actes federatius. Malgrat la distància a Barcelona de molts dels
casals del territori, alguns casals de V-O han assistit a les AGO's i Reunions
d'Irresponsables, Accent no s’ha perdut una!

Tot i això, el territori sí que ha participat en la demanda de material del Banc de
Recursos, i algunes entitats han expressat que voldrien participar-hi més i a més
activitats federatives. És per això que aquest 2024 es treballarà per acostar la Federació
a aquells Casals que estan més lluny de la Seu física de Casals de Joves.

Territori Barcelona

Territori Barcelona ha treballat amb 2 objectius generals aquest 2023: Realitzar activitats
al territori i donar suport polític als casals. Per tal de concretar més les línies
estratègiques, a cada un d'aquests objectius generals se li han atribuït objectius
específics.

Entre d'altres, s'ha vetllat pel model casalero i l'organització política en l'àmbit de l'ACJ,
s'han fet trobades mensuals entre els casals per tal de fomentar la cohesió, compartir
inquietuds i aprenentatges i treballar diversos temes i també s'ha dut a terme la
realització de La Mertxe, la festa major jove autogestionada, participativa i alternativa de
la Mercè, acte de tot un dia sencer acollit pel Kasal de Joves de Porta. Paral·lelament a
tots aquests objectius anuals, un any més s'ha intentat fer feina per enfortir els casals
federats i treballar per una expansió sostenible.

16



Donar suport als casals del territori

Els casals de l’ACJ són el motor d’aquesta i com a tal, aquest any 2023 al Territori
Barcelona s’han dut a terme diferents accions per mantenir el suport als casals i fer-los
un acompanyament adequat, tant en l'àmbit tècnic com polític.

S’ha fet un seguiment personalitzat dels casals intentant mantenir el màxim contacte
amb aquests, donant més importància als que des de l’Equip Territorial s’ha cregut que
necessitaven més suport, ja fos per la seva situació com a casal o per la seva relació
amb la Federació, i donant prioritat als que tenien més desconeixença de la Fede o
estaven menys implicats, menys participatius, o que havien demanat suport a causa de
la seva situació interna.

Els casals visitats han estat: CJ Sants, CJ Can Ricart, La Traca, Xiroc, CJ Prosperitat,
CJ la Dreixa, CJ Queix, la Kampana, KJ Roquetes, AJ Besós, CJ Guineueta, Joves del
Poblet i Joves Units Poblesec. En les visites han assistit les membres de l’ET, i la
tècnica de territori juntament amb algunes membres del casal visitat o amb tota
l’assemblea del Casal, i en alguns casos amb Secretaria General de la Federació. En
aquestes visites s’ha aprofitat per presentar a les casaleres l’ACJ i el seu funcionament,
fet que es valora de forma molt positiva per totes les parts implicades i per conèixer
l’estat i necessitats dels Casals.

També s’ha tingut contacte amb Font de’n Fargues, Joves Verneda 73, Girapells i les
Corts com a Casals amb qui fem feina d’expansió. Això ha donat de moment alguns
fruits i Girapells es presentarà a aquesta AGO per federar-se. Amb les Corts, Casal que
ha aconseguit recentment la gestió cívica d’un espai, encara estem pendents si ho
faran aquest any o el vinent.

Pel que fa a les reunions mensuals de territori, aquestes s’han seguit duent a terme de
forma presencial. Cada reunió s’ha fet a un casal diferent del territori de Barcelona per
tal de fomentar la participació de tots els casals, intentant crear reunions més
dinàmiques i participatives.

Cada casal de joves té una o unes persones referents de cara a l'ACJ que fa de pont
entre aquesta i el casal en qüestió. A través de la referent, es poden consultar,
comunicar i preguntar informacions via mail, whatsapp o telèfon, fet que agilitza algunes
consultes i que a més, en cas de no poder-se trobar de forma presencial, permet
realitzar la funció d'acompanyament i suport de l'ACJ de forma eficient.

17



Activitats al territori

A l’inici del 2023 es va calendaritzar una serie d’activitats per dur a terme al llarg de
l’any.

Entre aquestes, la més important del territori, La Mertxe, la festa major jove,
autogestionada, participativa i alternativa de la Mercè. Aquest any, sota la temàtica
“Sostenibilitat i consum conscient en les joves” es va realitzar una jornada formativa i
festiva plena de contingut polític.

Enguany el Casal que l’ha acollit ha estat el Kasal de Joves de Porta. La Mertxe, com
cada any, es va organitzar conjuntament amb les voluntàries a través de les reunions
mensuals territorials, fomentant la participació de totes les casaleres per tal de que fos
una festa de totes i del territori. Per coordinar-ho més i millor, es va crear la comissió de
la Mertxe, oberta a totes les casaleres i que es va encarregar de l’organització i la
logística per tirar endavant la festa.

Malgrat tots els esforços que es van posar desde l’ACJ, l’esdeveniment no va poder
sortir de la forma que es desitjava ja que ens vam trobar amb molt poc recolzament per
part de l'Ajuntament i el Districte. Degut a que no se’ns van proporcionar els recursos
materials ni personals per poder acollir un esdeveniment d’aquestes dimensions, tot i
ser requerits, La Mertxe va resultar molt deficitària.

Aquest any doncs, es van perdre quasi 4.000€ i gairebé tot el dèficit va ser degut al poc
suport del districte pel què fa a so i llums, punt lila i falta de tanques. Ens sentim
agreujades i per això estem treballant amb Joventut de Barcelona per millorar el
recolzament futur. Confiem que l’any vinent no es tornarà a repetir.
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És una llàstima, per això, lamentar que altres activitats que s’havien proposat a la
tancada de finals d’any passat i que teníem a les línies no s’han pogut complir per falta
de temps i motivació de les casaleres del territori. D’aquesta manera, la proposta de fer
el Barnaestoltes, activitat que s’havia de fer conjuntament per alguns o tots els Casals
del territori per les dates de Carnestoltes no s’ha dut a terme. D’igual manera, es va
crear una comissió cohesió que pretenia organitzar alguna activitat purament de
cohesió i interrelació que al final no ha pogut sortir.

Organització

Per tal de dur a terme les accions i activitats del territori aquest s’ha estructurat i
organitzat de la següent forma:

De forma mensual, s'han anat celebrant reunions territorials. Cada mes es feien a un
casal diferent del territori de Barcelona. Enguany s'han dut a terme un total de 8
reunions. La valoració d'aquestes és positiva, ja que la participació ha augmentat
respecte a l'any 2022. Durant les trobades s'intenta tenir present en tot moment que es
generin unes bones dinàmiques assembleàries i així aconseguir mantenir les cures
sempre a l'ordre del dia.

A part també s’ha fet una tancada al novembre d’un dia per treballar les línies i el
projecte de territori. Com les tancades són d’un dia sencer, s’aprofita per crear espais
de debat sobre temàtiques que durant l’any no s’han pogut abordar profundament per
falta de temps. També el dediquem a debatre i proposar les línies per l’any següent, el
2024, és a dir, aquells objectius i accions que presentarem a l’AGO, així com el
calendari i el pressupost Ha sigut una tancada molt productiva, en la qual han sortit
diverses propostes de cara l’any vinent per fomentar la cohesió casalera, el suport
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polític als casals, i tenir un projecte d’acció política altra vegada com a territori.

ÀreaPedagògica
Suport Pedagògic

Durant aquest curs hem donat resposta a les necessitats dels casals i les que s’han
vehiculat a través dels tècnics territorials amb el suport de l’àrea pedagògica,
esdevenint aquesta una de les tasques prioritàries de la federació. Al llarg de tot l’any
s’ha fet detecció de necessitats pedagògiques en diferents espais com ara a les
diferents reunions territorials.

D’altra banda, l’Àrea Pedagògica ha estat molt present en el dia a dia del secretariat,
parlant-ne a totes les reunions de secretariat per tal de fer-ne seguiment i d’analitzar i
pensar com donar respostes a les necessitats que sorgeixen dels casals de joves.

Model i discurs

En relació a l’àrea pedagògica, aquest any hem fet palès el nostre model organitzatiu a
diferents espais federatius però també associatius. Hem presentat el model associatiu
allà on hem anat i ens han visitat; altres municipis i ajuntaments de Catalunya,
administracions o entitats del CNJC. Concretament, hem donat a conèixer el projecte
de Casals de Joves als següents espais: a tècniques i regidores de joventut que van
assistir a la jornada Re-coneixem-nos, al territori Llobregat i vallès-osona, al Claustre de
l’Escola Lliure el Sol, a les noves formadores que estan entrant a la Borsa. També s’ha
donat a conèixer el model casalero als instituts on hem realitzat el projecte «Educar en
Participació».

Creiem que com a objectiu continuista que ens havíem plantejat, hem fet una bona
promoció del nostre model però no s’ha utilitzat gaire l“Aixequem la persiana” ja que
s’ha valorat que actualment està desfasat. Quan es faci una actualització del projecte
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educatiu de Casals es podrà tornar a utilitzar en les presentacions, per tal d’entregar-lo i
donar-lo a conèixer en cadascuna de les reunions i presentacions del projecte. D’altra
banda aquest any hem promogut la realització de formacions de Model Casalero a
Matadepera i al Guateque del Llobre.

Borsa de Formadores

Aquest any la Borsa de Formadores s’ha seguit proposant esdevenir un referent
formatiu per a entitats, associacions i casals de joves.

En aquesta línia de donar a conèixer l’oferta formativa de Casals de Joves també s’ha
anat actualitzant l’oferta formativa de la Borsa, fins a 29 càpsules que s’ofereixen
actualment. En aquest sentit, aquest any ens vam proposar acabar la feina plantejada
l’any passat de revisar les descripcions de les càpsules formatives per actualitzar la
web i elaborar un catàleg a disposició de totes les casaleres i entitats interessades.

Des de fa uns anys que la difusió i donar-nos a conèixer es quelcom present. Aquest
any hem fet difusió de l’oferta formativa a través de xarxes en diferents moments de
l’any, tot i així valorem que de cara a l’any vinent hem de fer més èmfasi en donar a
conèixer la borsa i fer arribar als casals el que fem. D’altra bada, s’han aprofitat espais
de trobada en el marc de la Federació per comentar el projecte de la Borsa.

Tot i que hem centrat esforços a donar-nos a conèixer més enllà dels casals de joves,
hem seguit treballant intensament per donar resposta a les necessitats formatives dels
Casals de Joves i promoure la formació com a eina d’enfortiment dels casals. Així
doncs, per quart any consecutiu, s’han pogut garantir dues formacions gratuïtes per a
cada Casal de Joves.

Alhora, des de la Borsa s’ha treballat en relació a l’Eix del Curs Mirar i mirar-nos: Una
mirada política del compromís, desenvolupant la proposta formativa de Lideratges
Casaleros. Relacionat amb això, també s’ha vetllat per tal que la Transforkada
incorpores contingut pedagògic i formatiu, fent dues sessions paral·leles de Lideratges.

Durant aquest any hem assolit els resultats esperats pel que fa a demandes de
càpsules formatives, havent rebut 15 demandes formatives com a Borsa a les quals
s’ha donat resposta des de la Borsa a 14 i una s’ha externalitzat per manca de
disponibilitats (Protocols a Can Ricart). Fent retrospectiva, enguany s’han realitzat 15
formacions a mida, vers les 24 de 2022, les 31 que es van realitzar l’any 2021, les 10
que es van realitzat el 2020 i les 15 el 2019.

A més amés també s’ha donat resposta a la necessitat d’Acompanyament sobre
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Protocols al CJ La Guineuta que s’ha fet a través de l’Escola Lliure el Sol. I s’han
Realitzat les formacions de Lideratges, fent 3 sessions formatives (30 de setembre 8h,
Transforkada sessió d’ampliació 4h i Transforkada sessió introductoria 4h)

Tot i que respecte els nombres totals s’han dut a terme 5 formacions menys que el
2022, en fem una valoració positiva ja que del total de formacions un 84% s’han
adreçat als casals i les casaleres, tot i això només un 10% han estat a instituts on es
desenvolupa el projecte d’Educar en participació.

Fixant-nos en la diversitat de casals que han fet ús del Pla de Formació casalero, hi ha
8 casals diferents que s’han format: La Dreixa, Poblet, La Traca, Porta, El Bloc, Can
Ricart, La Guineueta, Agrupa. Tot i així a la formació del Guateque del LLobre van
participar Ajuc, Agrupa, Gelida, 963 i la Palma de Cervelló. Tot i així, es voldria arribar a
més casals des del Pla de Formació i augmentar el nombre i la diversitat de casals que
es formen al llarg de l’any.

Les formacions que s’han fet al llarg de l’any són les següents:

QUANTITAT FORMACIÓ ENTITATS

2 Model Casalero Matadepera, Guateque del Llobre

1 Sexualitat INS Santa Anna

1 Drogues La Traca

2 Feminisme i perspectiva de gènere El Bloc, Aj Ripoll (externa),

3 Creació i implementació de protocols Can Ricart, Porta, Agrupa

1 Anticapitalisme INS Quatre Cantons

1 Eines ofimàtiques Can Ricart

2 Masculinitats La Traca

2 Models relacionals Poblet, La Dreixa

15 TOTAL FORMACIONS

1 Acompanyament Protocols La Guineueta

(3 sessions) Curs de Lideratges
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Un altre dels treballs que s’ha seguit realitzant enguany és la sistematització d’una Base
de Dades per recollir els contactes de totes aquelles formadores externes que
participen en jornades o altres espais formatius de la Federació. La voluntat d’aquesta
base de dades és la de poder donar resposta a les demandes formatives dels casals
de joves a les quals la Borsa no hi arribi, ja sigui per temps o per coneixements.

Des de la Borsa de formadores, aquesta any s’ha començat a treballar en la proposta
d’oferir Acompanyaments a casals, basada en l’oferta d’acompanyaments que ofereix
l’Escola LLiure el Sol, amb l’objectiu d’oferir un suport més especialitzat a les
necessitats concretes dels casals.

Aquest any la Borsa de Formadores també ha centrat esforços en fer un procés
d’entrada de noves formadores gràcies al qual s’han incorporat 5 noves persones a la
Borsa, acabat l’any així amb un total de 10 formadores.

Aquest anys s’han realitzat dues Tancades i dos Claustres on s’ha treballat el catàleg
de formacions, el Curs de lideratges, l’entrada i relleu de noves formadores, la proposta
d’acompanyaments i les condicions laborals de les formadores, principalment.

Per últim, des de l’Àrea Pedagògica, també hem garantit la formació dels diferents
equips de la Federació. S’ha fet la formació de Lideratges. La Borsa ha fet la formació
sobre Com formar a les noves formadores, per tal de desenvolupar coneixements i
eines pròpies per gestionar de manera interna la formació de les persones que es vagin
incorporant al projecte els pròxims anys i generar recursos per fer-ho. L’equip de
dinamització de l’Assignatura «Educar en Participació» també ha rebut una formació
inicial de 8h. L’Equip Tècnic, aquest any, ha realitzat formació de Models de Gestió i té
previst, de cara al proper any formar-se en l’estructura de l’administració pública de
Catalunya i Barcelona.
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Cursos casalerxs

A l’hivern del 2023 es va acabar l’edició del Curs de Dires Casalero 2022, que va
comptar amb la participació de 20 casaleres, on les formadores eren membres o
exmembres de la Borsa de Formadores. Aquest Curs de Dires es va fer conjuntament
amb l’Escola Lliure el Sol i la valoració final ha estat positiva tot i els imprevistos, ja que
aquesta edició estava inicialment concebuda per fer-la Residencial a l’estiu del 2022,
tot plegat ha obert espais de reflexió sobre com fomentar les inscripcions o l'interès de
les casaleres en participar d’aquest curs i també sobre els formats més adients.

Aquest any 2023 no es va fer una nova
edició de Curs de Dires i en el seu lloc
es va plantejar el Curs de Lideratges,
que finalment es va materialitzar en una
formació de tres sessions. Una sessió
inicial de 8h amb continuïtat a una
segona sessió d’ampliació de 4h, i una
sessió paral·lela de 4h introductoria,
aquestes dues realitzades a la
Transforkada. En aquestes formacions
han participat un total de 32 casaleres.

D’altra banda, també s’ha treballat amb l’Escola Lliure el Sol perquè els cursos de
directores i monitores que demanen els Casals de Joves tinguin l’enfocament casalero
que els Casals desitgin. Així doncs, el 100% dels cursos realitzats pels casals de Joves
han complert aquesta premisa.

Com dèiem, s’ha seguit consolidant i enfortint la coordinació pedagògica i estratègica
amb l’Escola Lliure El Sol.

Relleu i Adolescència

El projecte principal d’aquesta àrea és “Educar en Participació” que té com a objectiu
acostar els Casals a un institut del seu entorn per acostar-se a les adolescents,
donar-se a conèixer i obrir les portes a participar. Això es materialitza en una proposta
pedagogica i metodològica basada en el “a participar s'aprèn participant” on les
dinamitzadores (casaleres del Casal proper) entren als instituts i durant diferents
sessions treballen amb grups de 4t o 3r d’ESO amb l’objectiu de que les adolescents
acabin realitzant un projecte transformador sorgit de les motivacions, interessos i
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necessitats de les alumnes.

En relació amb l’assignatura «Educar en Participació», el curs 2022-2023 s’ha realitzat a
5 instituts: l’INS Emperador Carles, de la mà del CJ de Sants; l’Escola Valldaura, amb el
CJ de la Prosperitat, l’Escola Santa Anna de la mà del CJ de la Dreixa, l’INS Quatre
Cantons de la mà del CJ Can Ricart; i l’INS Jesús Maria amb el CJ La Guineueta. Així
doncs, durant aquest 2023 hem fet arribar el projecte de Casals de Joves a 11 grups
classe. Tot això s’ha pogut articular gràcies a la tasca desenvolupada per les 12
dinamitzadores casaleres. En comparació al curs passat s’ha estat present a un institut
menys, ja que el CJ Xiroc i el CJ Queix no han participat d’aquesta edició però s’ha
sumat el CJ La Guineueta, alhora s’ha comptat amb la implicació de 8 dinamitzadores
menys.

El projecte d’Educar en participació s’ha adaptat a la realitat de cada Casal i institut
segons l’encaix i necessitats de cadascun. S’ha treballat per tal que les dinamitzadores
poguessin adaptar la proposta pedagògica del projecte a allò que necessitéssin.
Paral·lelament, aquest any s’ha fet seguiment trimestral amb cadascun dels instituts i
equips de dinamització, esdevenint aquests espais, espais de seguiment, de repensar i
de millora de la tasca educativa.

Al llarg d’aquest any també s’ha apostat per transversalitzar el projecte de l’assignatura
i que esdevingués una eina de relleu real per als Casals. Per a fer-ho l’àrea pedagògica
ha apostat per fer una visita a la gestora dels casals que duien a terme el projecte per a
fer un acompanyament per al desenvolupament de l’assignatura i un Pla de relleu del
Casal. D’aquesta manera s’han treballat accions per apropar les adolescents als casals,
ja siguin de l’assignatura o del barri en general.

Tot aquest projecte ha anat seguit d’un treball com a Grup de Dinamitzadores que es
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va començar a generar fa quatre anys. Així doncs, aquest any ens proposàvem seguir
treballant per tal de consolidar-lo. El resultat és que s’han realitzat tres trobades amb
diferents objectius cadascuna d’elles, dotant, d’aquesta manera una estructura a
aquest grup. Aquesta estructura està pensada per tal que les dinamitzadores puguin
compartir el moment en què es troben a l’assignatura i puguin anticipar allò que està
per venir, millorant la planificació i facilitant la seva tasca a través del compartir entre els
diferents casals. Enguany s’ha tornat a realitzar la formació inicial per a dinamitzadores,
d’una durada de 8h. Aquest espai ha estat valorat molt positivament per les participants
i ha ajudat a millorar la qualitat pedagògica de l’acció als instituts i la perspectiva del
projecte com a eina de relleu. Per últim, també ens proposàvem promoure el compartir
de recursos i suport entre dinamitzadores. Tot i que s’ha promogut, no totes les
dinamitzadores en fan ús i hi col·laboren.

Com a novetat de l’any 2023 cal resaltar la creació de la Comissió d’Educar en
Participació, formada actualment per dues casaleres que han estat dinamitzadores, que
treballen conjuntament amb el Referent de l'àrea i la Tècnica Territorial per
desenvolupar, adaptar i consolidar el projecte.

El volum de feina que suposa la crescuda viscuda els últims anys d’aquest projecte
segueix requerint diversificar les tasques entre l’estructura tècnica i política del projecte,
ja que fins abans, tota ella requeia sobre el referent de l’Àrea i la Tècnica Pedagògica.
Això ha suposat descentralitzar-la responsabilitzant-ne, també, als referents territorials i
tècnics territorials enfortint així el contacte directe i el seguiment entre els casals del
territori i els tècnics i referents territorials.

Aquest any s’han recollit idees i propostes per seguir actualitzant el dossier d’Educar en
Participació. Paral·lelament, s’ha treballat per formalitzar el rol de dinamitzadora i el
compromís tant d’aquestes com dels casals i l’àrea pedagògica amb el projecte, ja que
és un projecte remunerat per la Federació. S’ha posat en funcionament el document de
compromís i així com el document d’acollida de dinamitzadores per facilitar l’entrada de
noves casaleres, on es recull el funcionament del projecte.

Un altre objectiu d’aquest any era vetllar per la sostenibilitat econòmica del projecte
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“Educar en participació”. Així doncs, s’ha treballat per tal de rebre el finançament
suficient per poder donar resposta al 100% de les demandes dels casals de joves. El
projecte ha sigut sostenible gràcies als ingressos rebuts de IRPF, Generalitat de
Catalunya, Ajuntament de BCN i Diputació de Barcelona. S’ha treballat en aquest
aspecte amb el Grup de Dinamitzadores ja que l’assignatura l’any passat va arribar al
seu màxim de despesa i es van plantejar diferents vies possibles de sostenibilitat i
continuïtat del projecte. Alhora, però se seguirà treballant en aquest aspecte si el
projecte creix en els pròxims temps i se seguirà buscant vies de finançament.

Pel que fa a la formació del professorat, s’ha facilitat la realització d’una sessió formativa
a cadascun dels Instituts on es realitza l’assignatura, tot i que només un l’ha utilitzat.
Paral·lelament, s’ha ofert un curs d’estiu dirigit a professorat de secundària sobre
Educar en Participació amb l’Institut de les Ciències de l’Educació de la Universitat
Autònoma de Barcelona, però aquest any no s’ha pogut dur a terme per falta
d’inscripcions.

ÀreadeProgrames
Feminismes i LGTBI

La Comissió de Feminismes i LGTBI és un programa estable de la Federació que busca
donar resposta als principis d'igualtat, inclusió i feminisme interseccional que la guien.
Malgrat això, la dificultat de les voluntàries per conciliar la vida professional i personal
amb la participació s’ha vist reflectida en l’activitat més inestable de la comissió aquest
any 2023.

Els objectius generals d’enguany, eren sensibilitzar les entitats federades perquè
incloguesin la perspectiva feminista i donar resposta a les seves inquietuds i
necessitats. Per això, es van establir tres objectius específics.

Consolidar i enfortir la comissió de feminismes i LGTBIQ+ impulsant l’entrada de gent a
la comissió i fixant reunions de la comissió de forma mensual, objectiu que no s’ha
aconseguit. En l’àmbit respecífic de la creació del protocol sí que s’ha aconseguit, ja
que hi ha hagut un grup de treball intercasalero que ha estat fent formacions, reunions i
espais participatius de debat de forma constant durant tot l’any.

Un altre objectiu específic ha estat potenciar el discurs de Casals de Joves en temes de
gènere, feminisme i LGTBIQ+ difonent les campanyes generades de part dels casals i
donant-los suport en aquestes.
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Per acabar, es va fixar com a objectiu específic la creació d’un protocol de prevenció i
abordatge de violències estructurals.

Durant l'any tant les persones voluntàries com les tècniques de l'ACJ han creat una
comissió específica del protocol i han anat rebent formacions i fet diferents trobades
per debatre els punts rellevants que conformaran el protocol. Actualment, hi ha més
trobades previstes per continuar treballant en l'elaboració d'aquest i es preveu que l'any
vinent 2024 ja pugui estar acabat i se'n pugui començar a fer ús com a eina
transformadora i política.

També s'està treballant en l'elaboració d'uns díptics sobre la realització de forma segura
i conscient de diverses pràctiques sexuals. Per dur-los a terme, s'ha contactat amb el
col·lectiu Argelaga perquè ens doni suport en l'elaboració d'aquests.

Pel que fa a la campanya #LlegeixFeminismesiAntifeixisme que es realiza de cara a la
diada de Sant Jordi, i afavoreix l'accés, a preu reduït a llibres sobre aquestes
temàtiques s’ha tornat a fer aquest any 2023.

Salut

La el programa de salut esdevé un grup estable que treballa amb l’objectiu de fomentar
la salut en la federació i les entitats federades. Per aconseguir-ho, enguany es van
establir tres objectius específics.

Potenciar els coneixements i eines a les entitats federades enmatèria de salut

Aquest 2023 es va seguir treballant sobre l’eix de la salut mental. Des de la Federació
es van realitzar les Jornades Formatives, on es va fer una formació sobre Salut Mental i
Ètica de les cures a les casaleres que van assistir a la jornada, la qual va proporcionar
als casals eines i coneixements sobre l’encaix de les cures amb les militàncies i el
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temps. També es va realitzar una formació oberta sobre consum de substàncies amb
perspectiva de reducció de danys, on les casaleres van poder aprendre més sobre les
pràctiques de prevenció i reducció en el marc del consum responsable.

Tot i haver treballat sobre l’eix de la salut mental i psicològica, no s’ha pogut realitzar el
protocol sobre salut mental que es va plantejar a principis d’any. S’han realitzat algunes
reunions per donar-li forma a la idea, però no s’ha arribat a materialitzar el projecte.

També hem pogut donar cabuda al projecte dels Stands sobre salut, substàncies i
sexualitat, on la comissió de Salut ha estat present a alguns esdeveniments d’oci com
la Trobada de Joves o la Mertxe i he esdevingut un punt d’informació i assessorament.

Finalment, hem renovat els materials de reducció de riscos en el consum de
substàncies, assegurant-nos que les casaleres poden disposar d’aquests recursos de
manera gratuïta, així com també hem mantingut l’accés gratuït de tots els casals de la
federació a preservatius i altres materials de salut sexual i reproductiva.

Consolidar la comissió de salut

Aquest any la comissió de salut ha tingut una baixa participació i no s’ha augmentat el
nombre de casaleres que la conformen. Tot i això, s’han realitzat reunions trimestrals i
s’ha pogut mantenir un seguiment dels projectes que es volen realitzar. De cara al 2024
es planteja un nou format per poder treballar la salut a la Federació i als Casals de
Joves de manera transversal i a través de projectes que es plantegen des de les
casaleres.

Desenvolupar unaperspectiva política i comunitària en salut coma federació

Aquest any hem tancat el projecte que vam encetar amb Spora sobre Salut Mental a
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Casals de Joves i s’ha materialitzat en una campanya de difusió dels resultats i a través
d’infografies i tríptics sobre la situació de la salut psicològica de les joves i els casals de
joves.

També hem mantingut el contacte amb altres entitats com Energy Control o SexUs, on
ens hem coordinat per fomentar la formació en matèria de sexualitat, drogues i salut
mental als diferents casals de la Federació.

Consum Conscient

Enguany, el programa de Consum Conscient partia de l’objectiu de sensibilitzar als
casals al voltant del consum responsable. Pel que fa a la comissió de treball del
programa, aquest 2023 ha estat força aturada, ja que, només ha comptat amb el
referent del Secretariat i el suport de la tècnica de comunicació i programes. D’aquesta
manera, s’ha prioritzat enllestir aspectes que ja estaven prèviament encetats.

L’activitat principal de la comissió ha estat presentar l'eina de la
checklist amb indicadors de consum conscient, emmarcada en
l’objectiu d’esdevenir un filtre amb mirada crítica de les activitats
de la federació. Si bé ja existia un esbós inacabat de la
checklist, aquest any s’ha maquetat, s’ha difós i s’ha aprovat a
l’AGO del març. D’aquesta manera, la federació ha passat a
assumir que totes les activitats federatives garanteixin, com a
mínim, un 50% dels indicadors de la llista. A més, també s’ha
intentat estimular que els casals adoptessin l’eina per poder
autoavaluar les seves activitats.

Pel que fa als altres objectius, referents a fomentar la mobilitat sostenible i a estimular la
participació casalera al programa, no s’han dut a terme per la manca de forces de la
comissió. Sí que s’ha difós la tasca de la comissió aprofitant la publicació de la
checklist, però sense que arribés a impactar en la participació casalera de l’espai.

Antifeixisme

Aquest any la comissió Antifeixista ha funcionat sota mínims, ja que, només ha comptat
amb un referent del Secretariat i la tècnica de comunicació i programes. Així doncs,
vista la situació hem mantingut les accions més assequibles i que ja venien definides
d’abans.

D’entrada, hem mantingut la biblioteca mòbil antifeixista creada el 2022 i que ha passat
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per quatre casals: Xiroc, Prospe, la Traka i Roquetes. Si bé estava plantejat, enguany no
s’ha ampliat el catàleg de llibres de la biblioteca mòbil, ja que, ha estat la primera
vegada que ha passat pels casals esmentats i encara n’hi ha uns quants pendents
perquè els hi arribi. L’impacte de la bibliomòbil es valora molt positivament i s’espera
que pugui seguir creixent amb més opcions de llibres amb perspectiva interseccional, a
més d’arribar a molts més casals.

Continuant amb la línia de treballar l’antifeixisme a través de la lectura, aquest 2023
s’ha mantingut la campanya #LlegeixFeminismesiAntifeixisme conjuntament amb la
comissió de Feminismes i LGTBIQ+. La campanya busca afavorir la lectura i el consum
crític gràcies a descomptes de les editorials Tigre de Paper i Descontrol i la distribuïdora
Virus. Aquest any la participació ha estat substancialment superior al 2023 amb la
participació de quatre casals.

Per últim, en el marc de les subvencions d’enguany es va programar la creació de
càpsules audiovisuals de temàtica antifeixista i interseccional. De moment, però, no
s’han arribat a fer per manca de forces i per les complicacions logístiques que aquestes
suposen. Per tal de resoldre-ho s’estan buscant opcions més senzilles i viables per
presentar un contingut audiovisual de temàtica antifeixista i, de cara inicis del 2024,
gravar les càpsules tal com estava previst en un inici.

Interculturalitat

Aquest 2023 la comissió d’Interculturalitat ha estat força aturada, ja que, només ha
comptat amb el referent del Secretariat i la tècnica de comunicació i programes. Una de
les principals accions ha estat la de treballar conjuntament amb la comissió
d’Antifeixisme per mantenir la biblioteca mòbil de temàtica antifeixista.

Per altra banda, en el marc de les subvencions d’enguany es va plantejar la creació
d’unes fitxes d’autodiagnosi en matèria d’interculturalitat a disposició dels casals. S’ha
contactat amb el Centre d’Estudis Africans i Interculturals (CEAi) perquè ens brindéssin
assessorament com a expertes en la matèria però encara no s’ha arribat a fer.
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ÀreadeRelacions Externes
Relacions ambaltres entitats

Aquest any, no ha estat una prioritat el tenir un contacte constant amb altres entitats ja
que, d’una banda hem viscut un any de treballar el relleu, enfortir lligams i treballar en
canvis necessaris, i de l’altra hem tornat a tirar endevant molts projectes i activitats
il·lusionants. Tot això unit a què el Secretariat tenia poques mans, hem deixat un xic
aparcat aquest tema.

Malgrat això, sí que hi ha una entitat la qual hem cuidat i mantingut les relacions ben
actualitzades al llarg de tot l’any, amb l’Escola Lliure el Sol. La principal font de
formació casalera és el projecte propi de la Borsa de Formadores, però, l’Escola ens
cobreix gran part de les necessitats formatives que la Borsa no pot assumir i ens
serveix de paraigües quan es necessita una escola oficial de formació. A més, formem
part de l’Escola com a sòcies, som part del Consell Rector i per tant, és també la
nostra Escola de formació. Per aquest motiu hem estat participant de les Taules
formatives i econòmiques que es fan amb les entitats així com a l’AGO i l’AGE de
l’Escola.

Pel què fa a altres entitats ens hem reunit amb el CJB, que tot i que no hi formem part,
de tant en tant resulta útil i interessant estar pendents uns i altres del que ens podem
oferir o recolzar. Ens hem estat reunint amb la Plataforma de Gestió Cívica per la lluita
pels Espais Joves, la lluita amb l’Ajuntament de Barcelona per la millora de condicions
de la Gestió Cívica, per donar suport al Girapells i pel Patrimoni Ciutadà, programa de
l’Ajuntament que regula la gestió cívica i les cessions d’espai. També ens hem reunit
amb el Centre de Recursos per les Associacions Juvenils (CRAJ) per compartir
recursos materials i formatius, i amb d’altres entitats més lligades a l’acció social
d’alguns programes o grups de treball.

Relacions amb l’Administració

L’Ajuntament de Barcelona és l’administració a la qual s’han dedicat més esforços ja
que es porta anys treballant molt bé per a què ens tinguin en compte com a interlocutor
vàlid i principal de l’associacionisme juvenil i també perquè els Casals així ens ho heu
demanat en algunes ocasions. Hem fet vàries reunions per tal de transmetre les
reivindicacions i necessitats que ens heu fet arribar els Casals de la ciutat, sobretot els
de gestió cívica, amb els quals hem estat reivindicant la seva situació, reconeixement i
recolzament, i la revisió del Pla d’Equipaments i de la campanya Joves Barcelona.
També hem estat reunint-nos per defensar i reivindicar un conveni econòmic que per
primera vegada a la història casalera sembla que tindrem com a Federació. A les
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reunions també hem tractat la manca de suport que considerem que rebem per tal
d’organitzar la Mertxe i sembla que poc a poc anem trobant solucions.

Per últim, tant perquè necessitem més suport econòmic com perquè creiem important
que les administracions més generals ens tinguin en compte també com a interlocutors
principals de l’associacionisme juvenil i per les polítiques de joventut, hem estat
treballant amb la Direcció General de Joventut. Ens vam reunir a la primavera i ens
tornarem a reunir el dia 14 de desembre. Aquest any hem aconseguit augmentar molt
les subvencions de la generalitat i creiem que un dels motius és la pressió feta a la
primera reunió, i l’acció de censar a aquells casals que no ho estaveu, que encara en
falten alguns.

ÀreadeComunicació
Des de l’Àrea de Comunicació s’han seguit les línies plantejades per enguany
enfocades a incorporar una dimensió estratègica i transversal a la comunicació interna i
externa de l’ACJ. Aquesta línia general d’acció s’ha vertebrat a través de tres objectius
específics i amb una comi que ha anat fent seguiment d’aquests i garantint que es
poguessin arribar a complir.

El primer objectiu, centrat a millorar la comunicació de la Federació i els casals, s’ha
complert amb escreix. Des de la comissió es va revisar el pla de comunicació per tal de
simplificar les accions definides i fer-les més realistes de cara la resta d’any.

Pel que fa a les xarxes socials i a la difusió dels projectes federatius s’ha mantingut una
presència constant i s’ha vetllat per crear una línia estètica coherent i sostinguda en el
temps. Així, s’ha estandarditzat la comunicació externa (Instagram i Twitter) igual que la
interna (whatsapp i mail casalero) perquè seguissin una coherència clara pel que fa a la
imatge gràfica i la redacció de continguts. És cert, però, que l’objectiu de potenciar la
vessant comunicativa dels projectes i les comissions està condicionat al treball i
l’activitat d’aquestes, que enguany no han estat massa actives.

Per altra banda, el segon objectiu s’enfocava a aconseguir reconeixement social del
model casalero tot visibilitzant-nos en espais associatius i creant materials explicatius i,
malauradament, no s’ha assolit tal com estava previst. Des de la comissió es va valorar
que era més prioritari reforçar la comunicació interna (calendari, espai intern i correu) i
els canals de comunicació actuals (xarxes socials i whatsapp) abans de traçar una
estratègia per visibilitzar-nos en altres espais i plataformes del món associatiu. Pel que
fa als materials explicatius del model casalero es va valorar que tenia més sentit
aprofitar la celebració del 30è aniversari per produir marxandatge i diferents materials
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(tríptics, etc).

Finalment, el tercer objectiu buscava millorar la comunicació entre la fede i els casals i
s’ha materialitzat. Aquí cal destacar, primer, la creació del calendari compartit entre
casals: després de valorar diferents formats, finalment ens vam decantar per fer un
google calendar, ja que està molt més estès i és molt més accessible que altres tipus
de calendaris. D’aquesta manera, buscàvem que fos fàcil tant afegir la informació per
part dels casals com consultar-la i tenir-la a mà per part de les casaleres. El calendari
es va crear i difondre al juny, però no ha estat fins a finals d’any que els casals han
començat a afegir-hi informació. De cara l’any vinent esperem que el calendari sigui del
tot útil i ja funcioni sol per part dels casals.

També cal remarcar la creació de l’àrea interna de la pàgina web conjuntament amb el
Jon Garcia, informàtic i casalero de l’AJUC que ha treballat amb la tècnica de
comunicació i programes en tot el procés de construcció i disseny de l’àrea. Si bé
encara no és del tot operatiu, durant l’any s’ha treballat des de zero per arribar a crear
un espai operatiu i funcional que inclogués una base comuna d’informació (talleristes,
proveïdors i artistes). De moment, l’espai està creat i té forma i estructura clares i ja
estem acabant de polir alguns detalls tècnics perquè hi pugueu entrar ben aviat i,
sobretot, pugui ser útil perquè els casals tingueu informació útil a l’abast.

ÀreadeGestió
Seguiment Laboral

Durant aquest curs s'han mantingut les tasques de gerència de seguiment laboral de la
resta de les treballadores sempre amb coordinació amb secretaria general. Aquestes
tasques inclouen el control horari, les hores acumulades fora de l'horari d'oficina,
l'assistència a l'oficina amb el compagina ment amb el teletreball (especialment de les
tècniques territorials de Llobregat i Vallès) i les reunions i activitats dutes a terme per
part de les tècniques. Aquest any relacionat amb aquest aspecte ha tocat la renovació
dels acords laborals ja consensuats entre la secretaria tècnica i el secretariat, i només
faltant per a la seva aprovació el vistiplau d'aquesta AGO. Com a canvi rellevant en
aquest, cal destacar que s'ha pactat un dia de teletreball a la setmana per a totes les
treballadores.

A part aquest any s'ha mantingut i actualitzat el calendari amb les tasques de tots els
membres del secretariat tècnic per tal de fer conscients a totes les treballadores de les
tasques de la resta i dels terminis administratius de les diferents subvencions. Per altra
banda, el pressupost per àrees s'ha eliminat i substituït per un balanç econòmic anual
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sempre actualitzat, que permet a les treballadores continuar tenint consciència i
corresponsabilitat del pressupost anual tant de les seves àrees com del conjunt de la
federació.

Per altra banda, s'han mantingut els dies de béns comuns, tant per tenir en ordre i
òptim estat d'ús totes les parts de l'oficina com per mantenir aquesta complint tots els
protocols de riscos laborals i de LOPDGDD.

Àrea de gestió

Aquest any com els anteriors hi han hagut molts canvis a l'oficina que han portat a una
dedicació en la planificació i execució d'aquests. Primer de tot amb els relleus en les
tècniques de programes i del territori barcelonès. Per altra banda, el tècnic de
Vallès-Osona ha agafat la baixa per paternitat, fet que s'ha aprofitat per pactar la seva
sortida de la ST, ja que ja havia complert els seus anys. En aquest context i fruit d'un
període de reflexió i diagnosi del funcionament de la secretaria tècnica, es va decidir
una reestructuració d'aquesta, eliminant la figura de tècnica de Vallès-Osona i
reestructurant les hores i tasques de la resta de tècniques com ja s'ha explicat en altres
documents.

Per altra banda, s'ha reestructurat el funcionament intern de la comptabilitat per portar
un seguiment més exhaustiu del pressupost i de les subvencions tant per part de
gerència com de la resta de tècniques.

També s'ha reestructurat el funcionament intern de la comptabilitat per portar un
seguiment més exhaustiu del pressupost i de les subvencions tant per part de gerència
com de la resta de tècniques. El recurs que "Que no t'empaperin" continua actualitzat i
vigent i s'ha fet arribar a aquells casals que l'han demanat.

Per últim, s'ha mantingut al secretariat al dia de les feines comptables i el seguiment del
pressupost, mitjançant les reunions amb els referents del secretariat i el secretari
general.

L’aposta per una nova oficina

Seguint amb la línia de l'any passat s'ha apostant perquè l'Ajuntament de Barcelona
cedís un local en millors condicions mitjançant el programa de patrimoni ciutadà.
Actualment, aquest procés es troba estancat amb la resposta per part de l'ajuntament
que no disposa de locals. Així i tot, s'ha seguit investigant i pressionant a les
administracions per trobar-hi solucions.
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Relacions amb l’administració

S'ha continuat donant suport al secretariat en les relacions amb l'administració assistint
a les reunions amb l'Ajuntament de Barcelona (Departament de joventut), i les reunions
amb el departament de joventut de la Generalitat de Catalunya. A part, s'ha participat
en la plataforma gestió Cívica per reclamar millores en aquest model de cessió
d'equipaments juntament amb altres equipaments i federacions que tenen aquest
model de cessió.

Formacions

La secretaria tècnica s'ha format en els diferents models de gestió, per tal de conèixer
millor les diferents realitats dels casals i poder donar suport tècnic bàsic en aquests
aspectes als casals. Sempre tenint present que gerència també pot donar aquest
suport quan les problemàtiques són més complexes.

Com ja es va fer l’any passat, s’ha deixat de fer la formació d'economia i gestió
"econoteva", en substitució s'ha fet un assessorament als casals que ho han demanat
ja sigui a través de la tècnica de referència o parlant directament amb la figura de
gerència. Les principals demandes dels casals han anar relacionades amb el tracte amb
les administracions, la justificació de subvencions i del conveni i el funcionament de les
assegurances.

Subvencions

S'han presentat totes les formulacions i justificacions de les subvencions que sustenten
econòmicament a la federació. Tant les de la Generalitat, de la qual rebem la majoria
dels ingressos, com les de la DiBA i l'Ajuntament de Barcelona. Aquest any, hem
aconseguit augmentar els ingressos d'aquests donats principalment per haver-nos
presentat a noves línies de pressupost i a un augment de les partides destinades a les
subvencions per part de les administracions.

Com a novetat, amb l'Ajuntament de Barcelona s'ha aconseguit pactar un conveni
econòmic de cara al 2024. Aquest, a part d'augmentar la partida que se'ns donarà per
part del departament de joventut, permetrà tenir una major seguretat dels ingressos per
part de les administracions, ja que aquesta partida serà fixa cada any. La idea un cop
assentat aquest conveni és augmentar-ne la dotació econòmica, però ara per ara
encara, estem mirant quins tràmits hem de fer per consolidar aquest primer.

Apart es segueixen buscant altres subvencions i formes de finançament per tal de
distribuir el màxim els ingressos de la federació.
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